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Az elmúlt év nyarán levelet kézbesített a posta dr. Son-
kodi Sándor egyetemi tanárnak, a Magyar Nephorogiai 
Társaság elnökének. Feladója Neil A. Kurtzman, a Nem-
zetközi Vese Alapítvány elnöke. íme egy részlet: „Kedves 
Sonkodi Pro fe s szor ! M e g k ü l ö n b ö z t e t e t t ö r ö m m e l 
értesítem Önt, hogy az Amerikai Vese Alapítvány vég-
rehajtó-bizottsága egyhangúlag úgy döntött, hogy Önnek 
adományozza a Társaság Distinguished International 
Medál ( M e g k ü l ö n b ö z t e t ő Nemzetköz i É r d e m é r e m ) 
k i tüntetés t . Ez a l egnagyobb e l i smerés , amel lye l a 
Nemzetközi Vese Alapítvány nem amerikai nephrolo-
gusnak adhat kiváló tudományos előmeneteléért, és hazá-
ja nephrologiájáért tett kiemelkedő szolgálataiért..." 

lyeket, kegyként nyitotta fel 
néha-néha a nyugat i határ-
sorompókat, elszigetelte és tu-
datosan fékezte a tudományos 
műhelyek munkáját. Ennek ne-
gatív hatásai máig érezhetőek. 
Egyre több azonban a remény 
a hazai tudomány fejlődésére, 
de szembe kell néznünk a ve-
szélyforásokkal is. Esélyt ad-
hat a felzárkózáshoz a nyelv-
ismeret térhódítása a fiatalok 
körében , az utazási lehető-
ségek szaporodása, melyeknek 
már szinte csak az anyagiak 
szabnak határt , s az a tény, 
hogy a legnevesebb hazai ku-
ta tók, a l eg jobban do lgozó 
műhelyek eredményeinek van 
keletje a tudomány nemzetközi 
piacán. Fönnáll viszont a ve-
szély, hogy a szellemi szféra 
elszegényedése, a kutatási fel-
tételek hiánya és a tudósok 
anyagi kiszolgáltatottsága föl-
erősíti az úgynevezett „agy-
e lsz ívás i f o l y a m a t o t " . Mai 
körülményeink között a ma-
gyar orvostudomány valóban 
túlteljesít, de hosszú időnek és 
jelentős szemléletváltozásnak 
kell bekövetkeznie, hogy lé-
péshátrányunkat leküzdve nyu-

ga t -eu rópa i ko l l égá inkka l 
egyenlő eséllyel léphessünk a 
tudomány nemzetközi porond-
jára. Valódi tekintélyt pedig 
csak úgy szerezhetünk, ha esz-
közhaszná l a tunk kor sze rű , 
szellemiségünk modern, tudo-
mányos gondolkozásmódunk 
nemzetközileg előremutató és 
versenyképes. Nem lehet vitás, 
hogy az orvostudomány szín-
vonalának emelkedése kihat a 
gyakorlati orvoslásra éppúgy, 
mint a nemzetközi elismert-
ségre. 

• Hatalmas erőfeszítések 
történek itthon az egész-
ségügy megreformálására, 
a társadalombiztosítás át-
szervezésére, a gyógyítás 
színvonalának növelésére. 
A laikus számára úgy tet-
szik, igencsak szerény ered-
ménnyel. Természetes, 
hogy nem hasonlítható 
össze az amerikai egészség-
ügy a magyarral, s az ottani 
struktúra egy az egyben 
nem adaptálható, de gon-
dolom, bizonyos jól mű-
ködő rendszerek átvehetők. 
- Szeged és környéke egész-

ségügyi ellátásában forradalmi. 

Petőfi születésnapján 
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u SZBK-napok január 4-7. 

A nyolcvanéves 
Straub F. Brúnó köszöntése 

A hagyományokhoz híven 
az idén is megrendezi több na-
pos tudományos programját az 
MTA Szegedi Biológiai Köz-
pontja. Január 4-én délután 4 
órától Dudits Dénes, 6-án dél-
előtt fél 9-től Venetianer Pál, 
délután fél 3-tól Alföldi Lajos, 
január 7-én délelőtt fél 9-kor 
pedig Friedrich Péter el-
nökletével zajlik a tudományos 
program, melynek során 38 
előadás hangzik el. 

Január 5-én ünnepi ülésen 
köszönt ik Straub F. Brúnó 
akadémikust, az SZBK alapító 
főigazgatóját 80. születésnapja 
alkalmából. Elnöki megnyitót 
Gergely János akadémikus, az 
MTA Biológiai Tudományok 

Osz tá lyának e lnöke mond, 
majd tanítványai és munkatár-
sai t a r t anak e lőadásoka t . 
Ugyancsak 5-én, délután 3-tól 
Keszthelyi Lajos akadémikus 
főigazgató elnökletével kerül 
sor az SZBK napok ünnepi tu-
dományos e lőadása i ra , me-
lyeket Polgár László (Enzimo-
lógiai Intézet), Udvardy Andor 
(Biokémiai Intézet), Kiss Ist-
ván (Genetikai Intézet), Pár-
duez Árpád (Biofizikai Intézet) 
és Vass Imre (Növénybiológiai 
Intézet) tartanak. 

A zárónapon, január 7-én 
délután 2 órakor tar t ja meg 
fő igazga tó i b e s z á m o l ó j á t 
Keszthelyi Lajos, s ekkor hir-
detik ki a Qualitas Biologica 
pályázat eredményeit. 

• Professzor úr, minde-
nekelőtt gratulálok a ki-
tüntetéshez, s kérem, vá-
zolja a meghívás történe-
tét, mutassa be röviden az 
Amerikai Vese Alapítvány 
munkáját, tevékenységét! 
- Az Amerikai Vese Alapít-

ványt a vese- és magas vér-
nyomás betegségekkel kapcso-
latos tudományág támogatá-
sára hozták létre. Anyagiakkal, 
szervezőmunkával segítik az 
Amerikában folyó és a nemzet-
közi kutatásokat, támogatnak 
összejöveteleket, kongresszu-
sokat, pályázatokat írnak ki 
p ro jek tekre , ö sz tönd í j ak ra , 
tudományos trendekre, szpon-
zorálnak előadókörútakat, dí-
jakat ajánlanak föl, kitüntetést 
alapítottak. 

• Úgy tudom, ez a leg-
magasabb elismerés, ame-
lyet nem amerikai nephro-
logus tudós megkaphat. 
- így igaz. Az Alapítvány-

nak több fokozatú kitüntetési 
rendje van, s a „medál sza-
laggal" a legnagyobb elisme-
rést fejezi ki. A kitüntetést no-
vember 13-án Bostonban, az 
Amerikai Vese Alapítvány 43. 
kongresszusán igazán ünne-
pélyes keretek között nyújtot-
ták át. Rajtam kívül még há-
rom nem amer ika i ku ta tó 
érdemelte ki az elismerést. A 
kitüntetést átadó ceremóniát 
nagyszabású fogadás zárta. 

• Ön nem csupán átvette 
ezt a kitüntetést, de előa-
dókörútat is tett az Álla-
mokban. Miként függ össze 
a kettő? 
- Összefügg ugyan, de az 

előadókörút nem szerves kö-
vetkezménye a kitüntetésnek. 
Az Amerikai Vese Alaítvány 
kongresszusához kapcsolódott 
az Amerikai Nephrologiai Tár-
saság nemzetközi kongresszu-
sa, s a három előadásra szóló 
felkérést a Társaságtól kaptam. 
Denwerben, Los Angeles-ben 
és Houstonban számoltam be 
tudósok, kutatók, szakembe-
rek, gyógyí tó orvosok előtt 
itthoni eredményeinkről. 

• Tudományos munkáról 
szólni a laikusok számára 
nem egyszerű feladat. Még-
is arra kérem, néhány mon-
datban foglalja össze, mi-
lyen kérdésekre keresnek 
választ a szegedi orvos-
egyetemen? 
- A már kialakult vesebe-

tegségek l e fo lyása , e lő re -
haladása számos tényezővel, 
többek között a magas vérnyo-
mással függ össze. Az ezekben 
résztvevő számtalan mechaniz-
mus felismerése és befolyáso-
lása, a két betegség egymásra 
hatásának bonyolult, kóroki és 
tüneti megismerése, a betegség 
intenzitásának csökkentése és 
megakadályozása, kifejlődé-
sének fékezése a mi kutatási 
területünk. 

• Egy többhetes tudo-
mányos előadókörút bizo-
nyára sok-sok tapasztalattal 
szolgál. Az egyetemi tanár 
bizonyára nyitott szemmel 
járt az amerikai tudomá-
nyos élet, a felsőoktatás és 
a gyógyítómunka helyszí-
nein is. Kezdjük talán a ku-
tatási téren szerzett benyo-
másokkal. 
- Azt természetesen jól tud-

tuk eddig is, hogy a felsze-
reltség, a műszerezettség Ame-
rikában a legkorszerűbb, a leg-
magasabb minőségű. A kuta-
tási körülmények megteremté-
sében a tudósoknak nagy sze-
repük van, hiszen jól működő 
pályázati, alapítványi, támo-
gatási r endszer áll rende l -
kezésükre. Pénzt, műszereket, 
berendezéseket, szakmai kap-
csolatokat hozhat egy-egy jól 
megalapozot t terv. Ha a mi 
elmúlt évtizedeire gondolunk, 
a politikai kézi vezérlés káros 
hatása éppen abban mutatkozik 
meg, hogy hazánkban gátolta a 
tudományos iskolák, kutató-
műhelyek kibontakozását. Le-
szorította a nyelvtanulási es-

Egy kitüntetés és holdudvara 
Beszélgetés Sonkodi Sándor belgyógyász-professzorral 

Kass János illusztrációja az Ars poeticák című kötetből. 

• Szilveszter éjszakáján a ha-
gyományokhoz híven az idén 
is megemlékeztek Petőfi Sán-
dor születéséről. Kiskőrösön a 
költő szülőháza előtti téren -
közvetlenül éjfél után - Bar-
kóczi Ferenc helyi polgármes-
ter rövid beszéde és irodalmi 
műsor után a jelenlévők koszo-
rút helyeztek el az emlékház 
falán. Az újév első napján a 
költő szüleinek kiskunfélegy-
házi házánál és szerte a megyé-
ben több Petőfi emlékhelyen is 
ínegemlékeztek a forradalmár 
poéta születésének 171. évfor-
dulójáról. 

• 
Ismét eredeti helyére került 

vissza vasárnap az a Petőfi-
dombormű, amelyet nagy nem-
zeti költőnk születésének cen-
tenáriumán 1923-ban helyez-
tek el először a fővárosban. A 
domborművet a székesfőváros 
polgárai akkor az egykori Hor-
váth-házra tet ték, oda, ahol 
1848-ban a Nemzeti dalt és a 
12 ponto t cenzóra nélkül 
nyomtatták ki. Ez a ház jelen-
leg a Kossuth Lajos utca és a 
Szép utca sarkán áll. 

A domborművet , amelyet 
több év t ized ig múzeumban 
őriztek, a Pest-Budai Petőfi 
Egyesület kezdeményezésére a 
fővárosi önkormányzat és több 
intézmény támogatásával he-
lyezték vissza eredeti helyére. 

Az újraavatási ünnepség kap-
csolódik Petőfi Sándor szüle-
tésének 171. évfordulójához. A 
bronz domborművet Búza Bar-
na szobrászművész restaurálta. 

Az emlékmű újbóli elhelye-
zésének alkalmából az ünnep-
ségen megjelentek előtt Wéber 
Antal, a Pes t -Budai Pe tőf i 
Egyesület elnöke rámutatott: 
„Erről a sarokról indult el a 
magyar szellemi élet egyik fon-
tos intézménye a sajtószabad-
ság a maga göröngyös útján.' 
Marschall Miklós Budapest 
f ő p o l g á r m e s t e r - h e l y e t t e s e 
pedig Adyt idézve azt emelte 
ki: „Petőfi nem alkuszik", ezt a 
nagy költő szellemi, politikai 
hagyatékának legfontosabb s 
egyben legnyugtalanítóbb ele-
mének nevezte, amellyel ma is 
s z e m b e s ü l n ü n k kel l . Mint 
mondta, a sajtószabadság nél-
kül elképzelhetet len maga a 
szabadság. 

Gyenes József, a Pest-Budai 
Petőfi Egyesület ügyveze tő 
alelnöke az MTI-nek az ünnep-
ség kapcsán e lmond ta : az 
egyesület tervei között szerepel 
egy Petőfi-emlékház létreho-
zása a fővárosban, valamint a 
köl tő emlékhe lye inek meg-
látogatása Erdélyben, Szlo-
vákiában, a Vajdaságban és 
Ausztriában, hasonlóan a kár-
pátaljai emlékhelyek felkere-
séséhez. 

nagyságrendi változást jelent a 
néhány hónapja átadott IMC, a 
N e m z e t k ö z i E g é s z s é g ü g y i 
Központ. Ám az összehason-
lítás kedvéért elmondon, hogy 
az egyetemen és az itt működő 
két CT (komputer tomográf) 
egy egész régió diagnosztikai 
igényeit kénytelen kielégíteni, 
míg az USÁ-ban egy egyete-
men vagy kórházon belül több 
ilyen műszer is dolgozik. Ez 
nagyságrend i kü lönbség . A 
feltételek sok-sok év alatt fej-
lődtek, kristályosodtak ki egy 
jólétinek nevezett államban. A 
finanszírozás mindenre kiter-
jedően és rendkívül differen-
ciáltan szabályozott. Magába 
foglalja a biztosítási lehetősé-
geket, a diagnosztikai szférát, a 
gyógyítás és betegellátás sok-
féleségét, a gyógyszerfrontot, 
az utókezelést és sorolhatnám. 
De a polgár is aktív részese -
nem csupán kiszolgáltatott ala-
nya, de befolyásoló tényezője 
is - ennek a bonyolult rend-
szernek. 

• Ha megreformálhatná a 
hazai orvosképzést, tapasz-
talatai alapján hová kerül-
nének a főhangsúlyok, me-
lyek azok a területek, ahol 
jelentős változtatásra lenne 
szükség? 
- Egyre n y i l v á n v a l ó b b , 

hogy Magyarországon orvo-
sokból túltermelés van. A ma-
gas hallgatói létszám nem teszi 
lehetővé, hogy a valóban kie-
m e l k e d ő s z í n v o n a l ú , nem-
zetközileg is elismert elméleti 
fe lkészí tés mellé hasonlóan 
versenyképes gyakorlati isme-
re teket ad jon . Viszont egy 
múltból örökölt rossz beideg-
ződés nyomán az egye temi 
oktatást a köl tségvetés még 
mindig fejkvóta alapján támo-
gatja. Nem tudom, mit szólna a 
pénzügyi szakember ehhez a 
szemlélethez, ha látná, miként 
„nem" fér 15-20 hallgató egy-
szerre oda egyetlen betegágy-
hoz. Sokan bírálják az egye-
temi klinikákat: sok az ágy! 
Ám még így sem biztosítható 
folyamatosan a gyakorlati ok-
tatás számára elengedhetetlen 
t ípusos beteg , e lá rasz tanak 
bennünket a nem igazán bel-
gyógyászati esetek, a rutinfela-
datok. így tizenöt egyetemista 
áll a beteg ágya körül, szenved 
a beteg, az orvos, a hallgató -
csökken a hatékonyság. Szeret-
ném, ha a nemzetközi tudo-
mányos életben tapasztalható 
specializációs tendencia elle-
nére is megőr izhető lenne a 
szintetizáló orvosi szemlélet. 
Tehát - válaszolva a kérdésre -
k r i t ikus vá l toz ta t á s t t a r tok 
szükségesnek az egyetemi hall-
gatók létszámának csökkenté-
sében és a gyakorlati oktatás 
minőségének javításában. 

Tandi Lajos 


